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گروه سیاســی – فهیمه جهازیان: شورای نگهبان 
یکبار دیگر لایحه قدیمی و پرحاشــیه رتبه بندی معلمان 
را بــه مجلس فرســتاد تا این ســریال دنبالــه دار انتظار 
معلمان همچنان ادامه داشته باشــد و کسی نتواند پایان 
آن را حدس بزند! این مرتبه دومی اســت که این لایحه از 
سوی شورای نگهبان به مجلس بر می گردد اما پیش از آن 
مدتهــا این لایحه موضوع چانــه زنی دولت و مجلس بود، 
چانه زنی هایی که هنوز هم به نتیجه روشــنی منجر نشده 
است و همین موضوع است که مانعی در برابر نهایی شدن 

خواسته های تاریخی معلمان است.
ســخنگوی شــورای نگهبان در نشست روز شنبه خود 
گفت: در لایحه رتبه بندی معلمان ابهاماتی وجود داشــت 
که اگر روشن شود، به نفع فرهنگیان و معلمان عزیز است 

تا در اجرا با مشکلی مواجه نباشد.
او در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا شورای نگهبان 
نامه ای در زمینه پذیرش بار مالی لایحه رتبه بندی معلمان 
از سوی دولت دریافت کرده و یا خیر؟ گفت: دولت لایحه 
خــودش را قبول دارد و نشــان داده که لایحه خودش را 
پس نگرفته و مجلس هم تصویب کننده این لایحه اســت. 
ما در شــورای نگهبان در این رابطه با ۲ دسته ایراد مواجه 
هســتیم یکی بحث بار مالی اســت، یکی هم ایرادات غیر 
مالی و اشــکالات درباره فرهنگیان بود که به آن ها اشاره 

شده است.
قریــب یک ماه قبل در ۲7 دی مــاه هم این لایحه از 
سوی شــورای نگهبان به مجلس برگشــت خورده بود و 
سخنان آن زمان سخنگوی این شــورا در آن زمان نشان 
می داد که تقریبا همین مشــکلات در آن زمان هم وجود 
داشــت و عملا در ایــن یک ماه اتفاقی از ســوی مجلس 
نیفتاده است. در آن زمان طهان نظیف گفته بود: امیدوارم 
در جلسات آینده که مجلس جلسات علنی خواهد داشت 
این ابهامــات باقیمانده رفع شــود و توافق بین مجلس و 
دولت حاصل شــود و جهت اظهار نظر نهایی نیز مجدداً به 
شورای نگهبان ارسال شــود و مانیز در اولین جلسه شورا 
پس از رفع ابهام آن را بررســی خواهیم کرد و نظر نهایی 

را اعلام خواهیم کرد.
واقعیت این اســت که »بحث بار مالی« موضوعی است 

که از ابتدای بررســی این لایحه در مجلس وجود داشته و 
مشکل اصلی و بزرگ این لایحه است که ظاهرا حل نشدنی 
اســت. خرداد ماه گذشــته کلیات رتبه بندی معلمان در 
صحن مجلس به تصویب رسید، اما بررسی نشدن جزئیات 
این لایحه در صحن علنی طی تابستان، موجب شد که در 
مهرمــاه ۱۹۰ نماینده بــرای در اولویت قرار گرفتن لایحه 
رتبه بندی معلمان درخواست بدهند و همین امر باعث شد 
که با بازگشایی مجلس در نهم آبان ماه این موضوع مدنظر 
قرار گیرد و جلسه غیرعلنی مجلس با حضور نماینده دولت 
به موضوع  »تخصیص ۲۵ هزار میلیارد تومان برای اجرای 
رتبه بندی معلمــان« اختصاص یابد. طبــق گفته علیرضا 
منادی رئیس کمیســیون آمــوزش و تحقیقات مجلس در 
صورت تصویب این لایحه طبق نظر مجلس، فرهنگیان 7۰ 

درصد افزایش حقوق را خواهند داشت.
واقعیت این اســت که اجرای مصوبــه مجلس نیاز به 
۲۵ هــزار میلیارد تومــان بودجه دارد کــه همین کار را 
ســخت می کند! در همان زمان علیرضا کاظمی سرپرست 
وقــت وزارت آموزش و پــرورش، بزرگترین چالش اجرای 

رتبه بندی را، منابع مالی ناکافی در بودجه ۱4۰۰ دانســت 
و اعلام کرد که باید منتظر ماند و دید که مجلس، چگونه 
ایــن تعارض را حل خواهد کرد؟ رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه نیز در آن تاریخ از مجلس درخواست کرد که نظام 
رتبه بندی فرهنگیان طبق لایحه دولت اعمال شــود چون 
در لایحه منابع به اندازه پیش بینی شــده است و اگر بیش 
از این در نظر گرفته شود به خلق پول، استقراض و هزینه 

سنگین به قشرهای دیگر منجر خواهد شد.
بهر حال با برگزاری نشست غیرعلنی عده ای از موافقت 
دولت و مجلــس با تخصیص ۲۵ هزار میلیارد تومان برای 
اجرای رتبه بندی معلمان خبر دادند اما یکی از نمایندگان 
تصریح کرد که مجلــس مصوبه ای مبنی بر اختصاص ۲۵ 
هزار میلیارد تومان بــرای اجرایی کردن لایحه رتبه بندی 

نداشته است!
پنجــم آذرماه در حالی که بعضی نمایندگان مجلس از 
بررســی دوباره این لایحه در صحن علنی مجلس طی دو 
هفته آتی خبر داده بوند خبرگزاری دولتی ایسنا به نقل از 
نیکزاد معاون اول مجلس نوشت که »دولت در تلاش است 

تا لایحه رتبه بندی معلمــان را بازپس گرفته و اصلاحاتی 
را در آن انجام دهد.« اما این خبر چند ســاعت بعد توسط 
نیکزاد تکذیب شد و وی باز هم به ایسنا گفت: »خبری که 
از قول بنده مبنی بر پس گرفتن لایحه رتبه بندی توسط 
دولت، منتشر شده، صحت ندارد. دولت و مجلس بایکدیگر 
این موضوع را پیش می برند و اکثریت مجلس با این لایحه 

موافق هستند.«
یکشــنبه ۲۱ اذر مهرداد ویس کرمی عضو کمیســیون 
آمــوزش و تحقیقــات مجلــس، آخرین تغییــرات لایحه 
رتبه بندی معلمان را این گونه شرح داد: کمیسیون آموزش 
مجلس، لایحه رتبه بندی را به شــکل آرمانــی تغییر داد و 
همترازی با اعضای هیئت علمی دانشــگاه ها در این لایحه 
لحاظ شد اما هیئت رئیسه از بارگذاری آن استنکاف کرد و 
ادعا این بود ۱7۰ هزار میلیارد تومان بار مالی دارد، بنابراین 
مجدداً لایحه رتبه بندی برای اعمال اصلاحات به کمیسیون 
آموزش مجلس بازگشت و همترازی با دانشگاه ها حذف شد.

وی افزود:  در نهایت رتبه بندی معلمان به گونه ای تنظیم 
شــد که ارتباطی با هیئت علمی دانشگاه ها نداشته باشد، 
البته توقع معلمان این بود با رتبه های دانشــگاهی تطبیق 
داده شــوند و 8۰ درصد آنها حقــوق بگیرند اما این روند، 
۱7۰ هــزار میلیارد بار مالی داشــت کــه دولت دوازدهم 
تأمین ۲۰ هزار میلیارد تومان و دولت ســیزدهم ۲۵ هزار 
میلیارد تومان در ســال را پذیرفته بود. 733 هزار و 638 

نفرمشمول رتبه بندی قرار می گیرند.
اما علیرضا منادی ســفیدان رییس کمیسیون آموزش، 
تحقیقات و فنــاوری مجلس در همــان روز تصریح کرد: 
معلمان بر اســاس طرح رتبه بنــدی 8۰ درصد مربی پایه 

یک دانشگاه تهران را دریافتی خواهند داشت.
در نهایت ۲4 آذرماه و در روزهایی که اعتراضات صنفی 
معلمان در شــهرهای مختلف بالا گرفته بود، این لایحه از 
پاســکاری بین دولت و مجلس خلاصی یافت و جزئیاتش 
در مجلس به تصویب رســید، امــا حالا بعد از دوماه از آن 
تصویب دو بار بین مجلس و شورای نگهبان دست به دست 
شــده و هنوز مشــکل »بار مالی« اش ادامه دارد؛ مشکلی 
که هیچ کس به معلمان منتظر نمی گوید اصولا قابل حل 

شدن هست یا نه؟! 

دریغا اخلاق، دریغا اجتهاد!
ادامه از صفحه 1

خبر مورد فتوای اصحاب در حکم فوق با قطع نظر از مواجه بودن با اشکالات 
سندی و وجود اخبار معارض )الکافی،  جلد7،  صفحه۱76( مشکل اصلی آن برای 
شــخص مجتهد اهل اســتنباط و تدبر، ملاحظه مقتضیات زمان و مکان و توالی 
مترتب در جامعه متمدن کنونی و ویران سازی تمام اصول و موازین قضائی است. 
مجتهد صاجب نظر و معرفت در حلال و حرام در زمان ما وظیفه بسیار سنگینی 
دارد و بدون داشتن قدرت استنباط و نظر، ادعای اجتهاد ادعائی گزاف خواهد بود.

مولوی در قرن هفتم در دیوان خود این حقیقت را چنین بیان کرده است:
نه هر کلکی شکر دارد نه هر زیری زبر دارد

نه هر چشمی نظر دارد نه هر بحری گهر دارد!
در آغاز غزل هم بر همین اساس چنین توصیه کرده است:

دلا نزد کسی بنشین که او از دل خبر دارد
»به زیر آن درختی رو که او گل های تر دارد«

ثانیاً برفرض که در فقه اســلامی  این گونه احکام وجود داشته باشد، مگر لازم 
است هر چه در فقه است در قانون مملکتی بیاید؟ برای پاسخ دادن به این سئوال 
بهتر است قانونگذاران به یک قرن قبل بازگردند و سری به قوانین آغاز مشروطیت 
و تشکیل دادگستری نوین بزنند. قانون مدنی ایران از فقه شیعه اقتباس شده ولی 
انتخــاب احکام و نوع نگارش به نحو اعجــاب انگیزی دقیق و منطبق با مصالح و 
مقتضیات زمان است. شاهد این مدعا آنکه چند ماده آن که پس چندین دهه اخیراً 
دســت خورد چنان مشکلات قضائی برای قضات محترم فراهم ساخت که با هزار 
آب وحدت رویه و تفسیر، زدون آنها میسور نمی باشد. هم چنین بد نیست نگاهی 
به نحوه برخورد مرحوم آیت الله  سید حسن مدرس)ره( با قوانین موجود در فقه و 
تصویب قوانین کیفری ایران در زمان خودش یعنی آن زمان که یکی از مجتهدین 
طراز بود بیندازیم که چگونه مصالح ملی، مقتضیات زمان و حیثیت اسلام را مد نظر 
قرار می داد و با شجاعت تصمیم می گرفت. خداوند او را غریق رحمت و با اجدادش 

محشور فرماید که فقیهی بود واقعاً تشنه خدمت، نه طالب شهرت و قدرت.  
اینجانب سال ها در تهیه لوایح قضائی دخالت داشتم. نسبت به لوایح تهیه شده 
در آن دوران کاملًا پاســخگو هســتم، چه لوایح دوران شورای انقلاب و چه لوایح 
پس از آن. گروه تهیه کننده تشــکیل می شــد از شخصیت های بالای حقوقی و 
فقهی که اگر بخواهم نمونه هائی از مباحث مطروحه در گروه را مطرح کنم سخن 
به درازا می کشــد ولی الان وقتی در ذهنم عبور می دهم متوجه می شوم که افراد 
دارای تجربه چگونه به آثار ناشــی از قوانین توجه داشتند و این است آثار تجربه. 
اما، خداوند رحمت کند یکی از اعضای شورای عالی قضائی که با آمدنش در شورا 
همه ضوابط را ویران ســاخت و گفت این قوانیــن را دور بریزید و همین کتاب 
تحریرالوسیله را ترجمه کنید و تصویب شود!! ما خداحافظی کردیم و شد آنچه که 

شد! آری این چنین بود ای برادر!
سخن را با بیتی از غزل عماد خراسانی به پایان می برم:

از ما گذشــت نیک و بد اما تــو روزگار/ فکری به حال خویش کن این روزگار 
نیست! )والسلام( 

*  مجتهد، حقوقدان و رئیس بخش مطالعات اسلامی فرهنگستان 
علوم ایران
منبع: خبرآنلاین 

یادداشت

بازگشت دوباره لایحه رتبه بندی معلمان از شورای نگهبان به مجلس

سد »بار مالی« همچنان در مقابل رتبه بندی فرهنگیان

گروه سیاسی: لایجه بودجه ۱4۰۱ گل بود به سبزه 
نیز آراســته شد. از زمانی که دولت این لایحه را به مجلس 
ارسال کرد، انتقادات بســیاری نسبت به آن شکل گرفت، 
انتقاداتــی که از پیــش بینی درآمدهــای دولت گرفته تا 
هزینه را در بر می گرفــت. افزایش اندک حقوق کارمندان 
در مقابــل افزایش بیش از اندازه بودجــه نهادهای خاص 
ایراد بزرگی بود که دولت در مقابل آن پاسخی نداد و گویا 
می خواســت با چراغ خاموش از کنــار آن بگذرد. بهرحال 
لایحه با تصمیم مجلس به کمیسیون تلفیق فرستاده شد و 
البته در آنجا هم داستانهایی عجیب رخ داد. مهمترین این 
داســتانها بحث خرید خدمت سربازی به قیمت نجومی بود 
کــه یک روز بیشــتر دوام نیــاورد و همان هایی که آن را 
تصویب کرده بودند، در مقابل انتقادات بحق تسلیم شدند 

و آن را پس گرفتند.
 اما صرف نظر از آن، کمیســیون تلفیق تغییرات قابل 
توجه دیگری در بودجه داد و چهارشنبه ۲۰ بهمن بررسی 
جزییــات بودجه در کمیســیون تلفیق به اتمام رســید و 
گزارش آن به هیات رییســه جهت بارگذاری در ســامانه 
قانونگذاری ارجاع شد. با بارگذاری گزارش، نمایندگان در 
فرصت ۱۰ روزه می توانند پیشــنهادات خود را نســبت به 
گزارش کمیســیون تلفیق ارائه کننــد.  مجلس از ابتدای 
اسفند گزارش کمیسیون تلفیق در جزئیات بودجه ۱4۰۱ 
در بخش درآمدی و سپس بخش هزینه ای را مورد بررسی 
قــرار می دهد. مصوبات تلفیق در صورت تصویب در صحن 

علنی و تایید شورای نگهبان، اجرایی خواهد شد.
تعدادی از مهمترین مصوبات کمیســیون تلفیق بودجه 

۱4۰۱ به شرح زیر است:
تامین قیر رایگان برای آسفالت معابر و روستاها: 
موضوعی که قبلا هم طرح شده بود و بسیار پرانتقاد بود. بر 
اســاس مصوبه کمیسیون تلفیق در سال آینده هم  وزارت 
نفت مکلف اســت معادل مبلغ یکصد و پنجاه هزار میلیارد 
)۱۵۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال نفت خام مازاد بر سقف 
منابــع جزء )۱( بند )ب( این تبصره را به صورت ماهانه در 
اختیار پالایشگاهها قرار دهد تا براساس تخصیص سازمان 
برنامه و بودجه کشور، مواد اولیه قیر )وکیوم باتوم( تحویل 
بنیاد مســکن، وزارت راه و شهرســازی ، وزارت آموزش و 
پرورش ، وزارت جهاد کشــاورزی ، وزارت کشور و  بسیج 

سازندگی نماید.
مخالفت با حــذف ارز ترجیجی و افزایش نیافتن 

یارانه نقدی: وعده دولت مبنی بــر افزایش یارانه ها که 
بر مبنای حذف ارز ترجیحی شــکل گرفته بود و مجســن 
رضایی بیــش از بقیه دولتمردان عجله داشــت که آن را 
اعلام کند، با تصمیم این کمیسیون لغو شد. بر اساس این 
تصمیم معادل مبلــغ ۹ میلیارد دلار برای تأمین کالاهای 
اساسی دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی و براساس نرخ ارز 

ترجیحی اختصاص می یابد.
افزایش نرخ آب بهای مشترکان پرمصرف: وزارت 
نیرو از طریق شــرکتهای آب و فاضلاب اســتانی سراسر 
کشور مکلف است علاوه بر دریافت نرخ آب بهای  شهری، به 
ازای هر مترمکعب فروش آب شرب بالاتر از الگوی مصرف 
تعیین شده توسط هیأت وزیران، پانزده درصد )۱۵%( نرخ 
آب بها را افزایش داده و از مشــترکان آب شهری، دریافت 
و به خزانه داری کل  کشــور واریز کند. وجوه فوق مشمول 

مالیات بر درآمد و مالیات بر ارزش افزوده نخواهد بود.
مالیات خودروهای لوکس و گران قیمت: بر اساس 
مصوبه کمیســیون تلفیق در ســال ۱4۰۱ مجموع ارزش 
انواع خــودروی ســواری و وانت دوکابین دارای شــماره 
انتظامی شخصی در اختیار مالکین اعم از اشخاص حقیقی 
)خود و فرزندان کمتر از هجده سال و محجور تحت تکفل( 
و حقوقی بیش از ده میلیــارد )۱۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال 

مشمول مالیات سالانه خودرو به شرح زیر می باشند:
۱- تا مبلغ پانزده میلیــارد )۱۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال 
نسبت به مازاد ده میلیارد )۱۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال یک 

درصد
۲- تا مبلغ ســی میلیــارد )3۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال 
نســبت به مازاد پانزده میلیارد )۱۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال 

دو درصد
3- تا مبلغ چهــل و پنج میلیارد )4۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( 
ریال نســبت به مازاد ســی میلیارد )3۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( 

ریال سه درصد
میلیــارد  پنــج  و  چهــل  مــازاد  بــه  نســبت   -4

)4۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال چهار درصد
مالیات واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای لاکچری: 
این کمیسیون همچنین تصمیم گرفت که در سال ۱4۰۱ 
مجموع ارزش واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای گران قیمت 
به شــرح بندهای زیر مشــمول مالیات بر دارایی )سالانه( 

می شوند:
دارندگان واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای گران قیمت 

)با احتســاب عرصه و اعیان( بــا مجموع ارزش روز معادل 
دویســت میلیارد )۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال و بیشتر به 

نرخهای زیر:
میلیــارد  دویســت  مــازاد  بــه  نســبت   -۱
)۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال تا دویســت و پنجاه میلیارد 

)۲۵۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰(ریال یک در هزار
۲- نســبت بــه مــازاد دویســت و پنجــاه میلیــارد 
)۲۵۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریــال تا ســیصد و پنجاه میلیارد 

)3۵۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال دو در هزار
3- نســبت بــه مــازاد ســیصد و پنجــاه میلیــارد 
میلیــارد  پانصــد  تــا  ریــال   )3۵۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰(

)۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال سه در هزار
4- نسبت به مازاد پانصد میلیارد )۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( 
ریال تا هفتصد میلیارد )7۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال چهار 

در هزار
میلیــارد  هفتصــد  مــازاد  بــه  نســبت   -۵

)7۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال به بالا پنج در هزار
در محاسبه مالیات موضوع این بند، هر واحد مسکونی 
و باغ ویلا یک مستغل، محسوب و جداگانه مشمول مالیات 
می باشد. واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای درحال ساخت، 
مشمول این مالیات نمی باشند. این مالیات برعهده شخص 
است که در ابتدای سال ۱4۰۱ مالک واحدهای مسکونی و 

باغ ویلاهای مذکور خواهد بود.
تعویق بازنشســتگی  معلمــان: وزارت آموزش و 
پرورش مجاز اســت بازنشســتگی معلمان دارای مدرک 
تحصیلی کارشناســی و بالاتر را در صورت رضایت معلمان 

تا سن 6۵ سالگی به تعویق بی اندازد.
افزایش جرایم راهنمایی و رانندگی: در سال ۱4۰۱ 
تعرفــه جریمه هــای رانندگی پنج درصــد )۵%( افزایش 
می یابد و مبالغ حاصله به ردیــف درآمدی ۱۵۰۱۰۱ نزد 

خزانه داری کل کشور واریز می شود.
کارت معافیت رایگان برای برخی از مشــمولان 
متاهل: مصوبه دیگر این کمیسیون این است که با رعایت 
اصل یکصد و دهم)۱۱۰( قانون اساسی و در راستای توجه 
به امر مقدس اســتحکام خانواده و تشویق به فرزندآوری، 
مشــمولین غایب و غیر غایب متأهــل دارای دو فرزند و 
بیشــتر که بالای سی سال ســن دارند،  از انجام خدمت 

وظیفه عمومی به صورت رایگان معاف می شوند.
 ۶۰۰ و  میلیون  حداقل حقوق کارمندان دولت، ۵ 

هزار تومان: شــاید مهمترین مصوبه کمیســیون تلفیق 
برای کارمندان این موضوع استکه ضریب حقوق گروههای 
مختلف حقــوق بگیر در دســتگاههای اجرائــی موضوع 
ماده)۲۹( قانون برنامه پنجســاله ششم توسعه اقتصادی، 
اجتماعــی و فرهنگی جمهوری اســلامی ایران و همچنین 
نیروهای مســلح، وزارت اطلاعات، ســازمان انرژی اتمی، 
کارکنان کشوری و لشگری،  اعضای هیأت علمی دانشگاهها 
و مؤسسات آموزش عالی و پژوهشی و قضات به میزان ده 
درصد )۱۰%( براســاس آخرین حکم کارگزینی بگونه ای 
افزایــش یابد که مجموع حکم کارگزینــی برای کارکنان 
رســمی، پیمانــی و مبلغ قــرارداد منعقــده ماهانه برای 
کارکنان قرارداد کار معین )مشــخص(، والدین شــهداء و 
کارکنان طرح خدمت پزشــکان و پیراپزشــکان در وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به نسبت مدت کارکرد، 
از پنجاه و شش میلیون )۵6.۰۰۰.۰۰۰( ریال کمتر نباشد.

امتیاز کمک هزینه عائله مندی مزدوجین جدید و حق 
اولاد فرزندان متولد سال ۱4۰۱، موضوع بند)4( ماده)68( 
قانون مدیریت خدمات کشــوری شــاغلین، به ترتیب )۲( 

و)3( برابر افزایش می یابد.
حداقل حقوق بازنشســتگان، ۵ میلیون تومان: 
همچنین این کمیسیون مصوب کرد که حقوق بازنشستگان، 
بازنشســتگی  و مشــترکان صندوق های  وظیفه بگیــران 
کشوری و لشکری و سایر صندوق های بازنشستگی وابسته 
به دســتگاههای اجرائی، ده درصد )۱۰%( افزایش می یابد 
به نحــوی که پس از اعمــال این افزایــش، حکم حقوق 
بازنشســتگان، وظیفه بگیــران و مشــترکان صندوق های 
بازنشستگی مذکور، متناسب با سنوات خدمت قابل قبول، 

نباید از پنجاه میلیون )۵۰,۰۰۰,۰۰۰( ریال کمتر باشد.
افزایش حقوق ســربازان: همچنین حقوق سربازان 
وظیفــه مجرد مشــغول در مناطق غیــر عملیاتی حداقل 
شــصت درصــد)6۰%(، حقوق ســربازان وظیفــه مجرد 
مشــغول در مناطــق عملیاتــی حداقــل هفتــاد و پنج 
درصد)7۵%( و حقوق ســربازان متاهــل نوددرصد)%۹۰( 
حداقل دریافتی کارکنان نیروهای مســلح مبتنی بر قانون 
مدیریت خدمات کشــوری تعیین می شود و دستورالعمل 
آن باتوجــه به تحصیلات و درجات آنان توســط ســتاد 
کل نیروهای مســلح تهیه می شــود. پرداخت فوق العاده 
 مــاده)۵۰( قانــون خدمت وظیفــه عمومی نیــز کماکان 

استمرار می یابد.

یک کارشناس مسائل بین الملل تاکید کرد: مهم است 
اجرای توافق بر پایه هایی محکم و مطمئن دوباره بنا شود. 
آمریکایی ها از همین حالا می گویند برای اجرایی شــدن 
برجــام در دولت آینده تضمینی نمی دهند اما مســاله این 
اســت که ما نگرانیم که حتی در همیــن دولت بایدن هم 

اجرای تعهدات به درستی انجام نشود.
امیرعلــی ابوالفتــح در گفت وگو با ایســنا تاکید کرد: 
مذاکراتی که به برجام منجر شــد یک ویژگی مشــترک با 
مذاکراتی که الان در وین در جریان اســت دارد و آن این 
است که در هر دو آنها یک متن تهیه شده بود با پرانتزهایی 
کــه مورد اختلاف طرفین بود و مواردی بوده اســت که بر 
ســر یک بند، جمله یا کلمه بــه اختلاف خوردند. الان هم 
در ایــن مذاکرات هر چه زمان می گــذرد تعداد پرانتزهای 
باز کاهش می یابد اما به این معنی نیست که پرانتزی باقی 
نمانده باشــد و همچنان این اصل در مذاکرات حاکم است 
»تا وقتی بر سر همه چیز توافق نشود بر سر هیچ چیز توافق 

نشده است.«

وی ادامه داد: شــواهد می گوید بســته شــدن پرانتزها 
سرعت گرفته اســت اما هنوز برای اینکه بگوییم کار تمام 
شده، زود است و از امروز تا مدت زمان غیرقابل پیش بینی 
مذاکرات می تواند ادامه داشته باشد اما مهم این است که در 
مذاکرات روند رو به جلوست و با همه اختلافات روند متوقف 

نشده است و این نکته مثبتی است.
این کارشناس مسایل آمریکا در پاسخ به این که به نظر 
شما آمریکا دســت از لجاجت بر سر برداشتن تحریم های 
زمان ترامپ برمی دارد؟ اظهار کرد: سهم آمریکا در برداشتن 
تحریم ها و بازگرداندن شرایط به زمانی که برجام در حال 
اجرا بود بیشــتر از ایران است هر چند که ایران هم در این 
رابطه موثر است. اتفاقا ایران مصر است که زودتر تحریم ها 
برداشته شــود و برجام اجرا شود چرا که تحریم ها و فشار 
اقتصادی بر ایران اســت نه کشورهای دیگر عضو برجام، از 
این رو اینکه گفته شود ایران در حال کارشکنی یا تعلل در 

مذاکرات است کاملا حرف بیهوده و نادرستی است.
ابوالفتح افزود: در عین حال ایران به دنبال توافقی همه 

جانبه و اطمینان بخش است که بتواند به آینده اجرای آن 
امیدوار باشد. کاملا روشن است که ایران برهم زننده توافق 
نبود و این میزان حساسیت و تلاش برای مطمئن شدن از 

اجرای لغو تحریم ها طبیعی و به حق است.
وی با اشاره به تعیین ضرب الاجل های متعدد از سوی 
آمریکا و سه کشور اروپایی برای پایان مذاکرات اظهار کرد: 
مسوول گذشت زمان و طولانی شدن مذاکرات ایران نیست 
اگر آنها نگران از دســت رفتن برجام هستند باید دست از 
بهانه گیری بر ســر لغو تحریم ها و اطمینان بخشی نسبت 
به اجرای تعهداتشان بردارند. همان طور که رییس جمهور 
پیشــین ایران هم گفته بود اگر آنها اراده بر اجرای برجام 
داشــته باشند ظرف نیم ســاعت توافق می شود. از این رو 
مشکل در در واشنگتن است نه تهران. به علاوه ایران ضرب 
الاجل برای مذاکرات را از ابتدا نپذیرفته اســت. آنها از ماه 
ژوئن تاکنون بر تعیین ضــرب الاجل تاکید دارند؛ بیش از 
شــش ماه گذشته است و هنوز دارند می گویند برجام دارد 
تهی می شود و زمان نیست! همان طور که اسراییل ۲۰ سال 

اســت می گوید ایران شش ماه دیگر به سلاح اتمی می رسد 
و هنوز این زمان نرســیده اســت! البته غرب ســعی دارد 
مســوولیت هرگونه احتمال به توافق نرســیدن را بر عهده 

ایران بگذارد.
این کارشناس مسایل بین الملل تصریح کرد: برای اینکه 
ایران به بازگشــت توافق راضی شود مهم است که 6۰۰ تا 
7۰۰ تحریمی که مدنظرش اســت برداشته شود. از سویی 
مهم است که شرکت های خصوصی در دنیا قانع شوند که 
تعامل و توافق با ایران بعد از اجرایی شــدن برجام مشکلی 
برای آنها ایجاد نمی کند. مســاله این است که وزارت خزانه 
داری آمریکا برای اعمال تحریم در کوتاه ترین زمان ممکن 
آمادگی دارد و در این رابطه بسیار ورزیده است؛ کافی است 
به آنها بگویند که کشــوری یا فردی را تحریم کند، ظرف 
48 ساعت دستور العمل آن اجرا می شود اما برای برداشتن 

تحریم ماه ها طول می کشد.
ابوالفتح گفت: در هر حــال راهی جز مذاکره برای حل 

مساله برجام و هسته ای ایران وجود ندارد.

یک عضو کمیســیون کشــاورزی مجلــس از ضرورت 
افزایش نظارت بر بازار خبر داد و گفت که از شــالی کاران 
بســیاری سوال پرسیده است و همه می گویند برنج را 3۰ 

تا 3۵ هزار تومان فروخته اند.
رحمت الله نوروزی در گفت وگو با ایســنا درباره گرانی 
مجدد برنج ایرانی اظهار کرد: برنج ایرانی در شهریور ماه به 
قیمت 3۰ تا 3۵ هزار تومان خریداری  شده است. بنابراین 
ســود حاصل از دلالی بازار به جیب شــالی کار نمی رود. 
کاشــت، داشت و برداشت مراحل طاقت فرسایی هستند و 

تولیدکننده انگیزه ای برای تولید ندارد. 
این عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس یازدهم افزود: 

در دوره نهم مجلس مصوب شــد که در زمان برداشــت 
برنج واردات انجام نشــود اما پس از مدت مشخصی باید 
با اســتفاده از واردات بازار تنظیم شود. ما باید با توجه به 
بــازار و میزان نیاز تعادل در بازار را حفظ کنیم. دولت در 
این بخش عملکرد خوبی نداشته است.  نماینده مردم علی 
آباد کتول در مجلس یازدهم با استناد به تمرکز اختیارات 
بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی از ضرورت افزایش نظارت 
بــازار خبــر داد.  نــوروزی در مورد عملکرد ســید جواد 

ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشــاورزی گفت: با شناختی که 
از ایشــان داریم، انتظار ما این اســت که عملکرد بهتری 
داشته باشند. ایشان نارســایی ها را می شناسند. از ایشان 
می خواهم حداقــل در روزهای منتهی بــه نوروز ۱4۰۱ 
بازار برنج را سامان  دهند.  این عضو کمیسیون کشاورزی 
مجلس درباره سودجویی دلالان بازار برنج ایرانی گفت: از 
شالی کاران بسیاری سوال پرسیده ام همه می گویند برنج را 
3۰ تا 3۵ هزار تومان فروخته اند. شالی کار تلاش می کند، 

کسی دیگری متنفع می شود. قانون گذار ابزارهای متفاوتی 
برای کنترل دلالی در نظر گرفته است. مسئولان باید آن 
را اجرایی کنند. نماینده مردم لاهیجان در مجلس شورای 
اســلامی نیز تاکید کرد: برنجی که امــروز در بازار با نرخ 
کیلویی 8۰ تومان عرضه می شــود حداکثر کیلویی 4۰ تا 
4۵ تومان از کشــاورز خریداری شده و در این میان دلال 
ها هســتند که با بالا بردن قیمت ســود بیشتری کسب 
می کنند. رســول فرخی در گفت و گو با ایسنا با اشاره به 
گرانی برنج ایرانی در بازار، بیان کرد: قیمتی که امروز برنج 
در بازار عرضه می شــود با قیمتی که محصول از کشاورز 

خریده می شود تفاوت چشمگیری دارد.

کمیسیون تلفیق چه تغییراتی در لایحه بودجه 1400 انجام داد؟

از »حذف افزایش یارانه« تا »افزایش مالیات های عمومی«!

سهم آمریکا در برداشتن تصمیمات سخت به مراتب بیشتر از ایران است

سود حاصل از دلالی بازار برنج به جیب شالی کار نمی رود

دبیرکل حزب مردم سالاری:
 جناب قاضي القضات برای احیای اعتماد عمومی

 به پرونده املاك نجومی  رسیدگی نماید
مصطفی کواکبیان دبیرکل حزب مردم ســالاری در توئیتی نوشــت: تحقیق و 
تفحص از شــهرداری  تهران را ســه مرتبه تا مرحله صحن علني در مجلس دهم  
پیش بردم؛ اما با لابی قالیباف_لاریجانی به نتیجه نرســید! حال با افشــاي فایل 
صوتی فرمانده سابق سپاه با معاونش انتظار از جناب آقای محسني  اژه اي این است 

به پرونده املاک  نجومي رسیدگی و اعتماد عمومي را احیا نمایند.

در نامه جمعي از نمایندگان ادوار مجلس
 به سران سه قوه مطرح شد

لزوم بازنگری در سیاست گذاری  کیفری برای 
استحکام و تقدس نهاد خانواده

گروه سیاسی - جمعي از نمایندگان ادوار مجلس در نامه ای خطاب به رئیس 
جمهــور، رئیس قوه قضائیه و رئیس مجلس و با توجــه به حوادث ناگوار و غمبار 
اخیر علیه زنان و دختران، خواســتار بازنگری در سیاست گذاری  کیفری به منظور 
افزایش بازدارندگیِ مجرمین و اســتحکام و تقدس نهاد خانواده شدند. در این نامه 
آمده است: بدینوســیله ما تعدادی از نمایندگان ادوار مردم شریف ایران، مطالبی 
را دایر بر بیان  نگرانی های موجود در ســطح جامعه، در خصوص حوادث ناگوار و 

غمبار اخیر علیه زنان و دختران کشورمان، به استحضار جنابان عالی می رسانیم:
همان طور که عنایت دارید، متاسفانه وجود خلأهای قانونی، کثرت و گستردگی 
موارد خشــونت خانگی  علیه زنان و دختران، منجر به خدشه دار شدن استحکام و 
تقدس نهاد خانواده به عنوان سنگ بنای جامعه اسلامی و همچنین جریحه دارشدن 
احساســات آحاد افراد جامعه و اختلال در نظم عمومی طی سالهای اخیر گردیده 
است. لذا لزوم بازنگری در سیاســت گذاری  کیفری به منظور افزایش بازدارندگیِ 
مجرمین در نوع به کارگیری مجازات تعزیری توســط قانونگذاران و دستگاه های 

اجرایی دیده شده و پیشنهاداتی به شرح زیر به صورت عاجل ارائه می شود:
نخســت: به نتیجه رســاندن  لایحه ی اصــلاح ماده ی 6۱۲ قانــون مجازات 
اسلامی )در باب تعزیرات( به منظور حفظ امنیت حریم خانواده و حمایت از اخلاق 
گرایی در مواجهه با ارتکاب به قتل توسط پدر و همسر، ضرورت ایجاد سختگیری 

در برقراری عدالت قضایی و قانونی را ایجاب می کند.
لازم به یادآوری اســت که این لایحه به  تاریخ ۲6 اردیبهشت ماه سال ۱4۰۰ 
به تصویب هیئت وزیران رســیده و در 8 خرداد ماه سال جاری از دولت به مجلس  
شورای اسلامی ارسال گردید و هنوز در نوبت رسیدگی مجلس قرار نگرفته است.

دوم : بــه تصویب رســاندن  لایحه ی حفظ کرامت و حمایــت از زنان در برابر 
خشــونت در مجلس شورای اسلامی که ســه معاونتِ پیشین ریاست جمهوری در 
امور زنان و خانــواده در دولت های دهم، یازدهم و دوازدهم و همچنین دو رئیس 
پیشــین قوه قضاییه،جناب آقای آملی لاریجانی و جناب آقای رئیسی  در تدوین  
آن نقش داشــته اند. علیرغم اجماع میان دو قوه و تصویب قید فوریت این لایحه 
از تاریخ ۲۹ اردیبهشــت ماه سال جاری توســط مجلس شورای اسلامی ، همچنان 
شــاهد معطل ماندن آن هســتیم. نظر به تکرار و برآمدن موج جدیدی از این نوع 
خشونت ها، از طرفی وجود فضای یکدست سیاسی و ارتباط بی سابقه بین مجلس 
و دولــت و وعده های مکرر  برای پیگیری این لایحه، همچنین پیرو پیگیری های 
مجدانه شخص رئیس جمهور محترم به عنوان مجری و مسئول حُسنِ اجرای قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران و با تأکید بر بند چهاردهم اصل سوم قانون اساسی 
مبنــی بر تأمین حقوق همه جانبه ی افــراد اعم از زن و مرد و ایجاد امنیت قضایی 
برای همه و تســاوی عموم در برابر قانون و اصل بیست و یکم در خصوص وظایف 
دولت در قبال تضمین حقوق زنان، استدعا داریم پیش از آنکه شاهد بروز دامنه ی 
بیشــتری از خشــونت علیه دختران و زنان و پیامدهای احتمالی آن باشیم، اقدام 

عاجل برای پیگیری لوایح مذکور،  مبذول فرمایید.

دستگاه های اجرایی به برگزاری اجتماعات
 جز در موارد ضروری اصرار نکنند

رئیــس جمهور بر ضرورت توجه به ارائه آموزش های عمومی و نظارت و کنترل 
دقیق اجرای مصوبات و شــیوه نامه های بهداشتی در پیشگیری از ابتلا به بیماری 
کرونا تاکید کرد. به گزارش ایســنا، سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا با قدردانی از حضور حماســی مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن با 
رعایت دســتورالعمل های بهداشتی، گفت: مردم در سراسر کشور علی رغم شرایط 
کرونایی و با رعایت توصیه های بهداشتی، با حضور حماسی خود جلوه های زیبایی 
از عشــق و ارادت قلبــی خود به نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران به نمایش 
گذاشــتند. رئیس جمهور در ادامه با اشاره به ســرعت انتشار سویه جدید کرونا، 
ضرورت توجه جدی به اقدامات پیشــگیرانه را مورد تأکید قرار داد و اظهار داشت: 
صرفاً دریافت واکسن کفایت نمی کند و باید در کنار آن به موضوع ارائه آموزش های 
عمومی برای اعتلای بهداشت همگانی و رعایت فاصله گذاری به منظور پیشگیری از 
ابتلا به بیماری توجه جدی داشت. دستگاه های اجرایی هم به برگزاری اجتماعات 

و مراسم ها مگر در موارد ضروری با رعایت اصول بهداشتی اصرار نکنند.
رئیســی گفت: صدا و سیما در اطلاع رســانی و آموزش عمومی نقش مهمی بر 
عهده دارد و باید صدای واحدی در اطلاع رســانی کرونا در رســانه ها منتشر شود 
و در زمینه مصوبات و تصمیمات ســتاد ملی کرونا فقط ســخنگوی ستاد وظیفه 
اطلاع رسانی دارد. رئیس جمهور  تاکید کرد: وزارت کشور با همکاری دستگاه های 
مربوطه موظف اســت بر رعایت شــیوه نامه ها و مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا 

نظارت کامل داشته باشد.

اخبار کوتاه


